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سرویس سیاسی-
بیشتر مطالب و تیترهای اصلی روزنامه های زنجیره ای مدعی اصلاح طلبی در روز گذشته به وعده اخیر رئیس جمهور 
مبنی بر »گشــایش اقتصادی در هفته جاری« اختصاص داشــت. مدعیان اصلاحات هرچند سعی کردند صرفاً به روایت 

گمانه زنی ها در این خصوص بپردازند اما نتوانستند بدون انتقاد از وعده اقتصادی رئیس جمهور، از این موضوع عبور کنند.
روزنامه سازندگی در گزارش تیتر 1 خود با عنوان »رمزگشایی از گشایش اقتصادی« نوشت: »ماجرای گمانه زنی درباره 

گشایش اقتصادی به موضوع داغ فضای مجازی هم تبدیل شده است.«
قانونبهبودمستمرمحیطکسبوکار9سالاستکهاجرانشده

سازندگی نوشت: »برخی از کاربران فضای مجازی هم به نوبه خود به بررسی این گشایش اقتصادی پرداختند و برخی 
حالت طنز گرفتند و برخی آمال و آرزوهای خود را مطرح کردند. برخی به قانون بهبود مســتمر محیط کســب وکار اشاره 
کردند که 9 سال از تصویبش گذشته اما هنوز اجرا نشده و با استناد به آن گشایش اقتصادی را هم زیر سؤال بردند. برخی 
نوشتند برای گشایش اقتصادی بهتر است بگویید وزارت صمت و تأمین اجتماعی و نظام بانکی سایه سنگین خودشان را 

از سر تولید و صنعت بردارند.«
چراروحانیقبلازاین،گشایشاقتصادیانجامنداد؟

در ادامه مطلب آمده است: »عده ای هم اعلام کردند اگر ظرف یک هفته امکان گشایش اقتصادی وجود دارد چرا در 
شرایطی که کسری بودجه به حدود 200 هزار میلیارد تومان رسیده و دلار و یورو قله های قیمتی را فتح می کنند و تورم 
رو به افزایش گذاشته و رشد اقتصادی مدام در سراشیبی به سر می برد دولت تصمیم گرفته گشایش اقتصادی انجام دهد و 
چرا قبل از این وضعیت این کار را انجام نداد، برخی هم می گویند اگر دلار به 3 هزار تومان رسید، آن وقت می توان صحبت 

از گشایش اقتصادی کرد.«
ســازندگی نوشــت: »بااین حال به نظر می رسد لب کلام خبر گشایش اقتصادی که روحانی از آن صحبت می کند در 
حرف های پویا ناظران اقتصاددان نهفته است. او می گوید: »وقتی سیاستمدار بی مقدمه وعده خبر خوشی می دهد تا مردم را 

ذوق زده کند، درحالی که هیچ کارشناس و اقتصاددانی از محتوای خبر اطلاع ندارد، باید نگران شد.«
گشایشاقتصادییاچیستانو20سؤالی!؟

روزنامه اعتماد هم در گزارشی انتقادی با عنوان »وعده ای  با انتظارات بزرگ؛ رمزگشایی بدون اطلاعات یا سناریوهای 
قابل تأمل« نوشت: »آنچه موردتوجه و تأکید اغلب چهره های سیاسی و اقتصادی قرار گرفت »طرح معماگونه« یک تصمیم 
اقتصادی است که اغلب آن را غیرحرفه ای و قابل انتقاد دانستند. راهی که به نظر می رسد دولت مدت هاست پیش گرفته، 
خواه با افزایش یک باره و بی خبر قیمت بنزین، خواه با طرح یک تصمیم اقتصادی کلان در هاله ای از ابهام که هیچ اقتصاددانی، 
نه از آن خبر دارد و نه در مورد درستی یا نادرستی اش نوشته و نه فرصتی برای تحلیل رسانه ای و حرفه ای آن به کارشناسان 

داده شده است.«
گفتنی است گشایش اقتصادی، نه چیستان است و نه کاری جادویی. این وضعیت، صرفاً با تغییر رویکرد مدیریتی، رفع 
موانع کسب وکار، مبارزه با قاچاق و فرار مالیاتی، مبارزه مافیای بانکی سوداگر، مهار و هدایت نقدینگی، و حمایت از تولید به ویژه 
در حوزه پیشران ها )مسکن، کشاورزی، لوازم خانگی، خودرو، و حوزه های دانش بنیان( به سروسامان می رسد. دولت می تواند 
با ارائه لایحه دو یا حتی سه فوریتی به مجلس )و در مسیری توأم با شفافیت و اطلاع رسانی به کارشناسان و نمایندگان( 
در روال قانونی حرکت کند. از ســوی دیگر این که دولت در هفت ســال گذشته، بعضاً اهتمام لازم برای سیاست های کلی 
نظام و راهبردهای ابلاغی رهبری را نداشته -چنان که درباره اقتصاد مقاومتی و برجام و... دیدیم- اما دائماً از رهبری برای 
پیشبرد ایده های خود هزینه کرده، خلاف مصلحت و مروّت است. مخصوصاً که پیشاپیش برای آرزو و ایده دولت، فضا سازی 

می شود؛ اگر رد شود، مدعی می شوند دولت می خواست فلان گره را بگشاید اما نظام نگذاشت!
اقتصادایراننمیتواندبهیکبارهمتحولشود

روزنامه ابتکار هم در تیتر 1 خود به وعده اقتصادی روحانی پرداخت و نوشت: »وعده گشایش های اقتصادی در چند روز 
تنها ممکن است مانند یک تسکین دهنده موقت بر این فشار انباشت شده باشد. در این شرایط شاید بهتر است که مجموعه 
حاکمیت ابتدا با تغییر نگرش خود به اقتصاد و تبیین بیکم وکاست روند توسعه اقتصادی برای مردم در مسیر منطقی بهبود 
شرایط گام بردارد. اقتصاد ایران نمی تواند به یک باره متحول شود. چنان که اقتصاد ترکیه، مالزی و سایر کشورها نیز در یک 
روند 10 تا 20 ساله تغییر کرد. اما این تغییر باید توأم با یک اعتماد عمومی نسبت به تصمیمسازانی باشد که بارها از آنها 
وعده های پوچ شنیده شده است. اعتمادی که شاید برای بازآفرینی آن هم نیاز است تا مسئولان در یک بازه زمانی آن را با 

عملکرد خود به افکار عمومی ثابت کند.
چراتاحالاگشایشیانجامنشدهاست؟؛

»امید«داردبهسوی»ابتذال«پیشمیرود
روزنامه اینترنتی همدلی هم در گزارش تیتر 1 خود به این موضوع پرداخت و در بخشی از آن نوشت: حالا با توجه به این 
اظهارنظرها در ذهن مردم پرسشی مطرح می شود که اگر حل مشکلات اقتصادی کشور به این اندازه راحت بود، پس چرا تا 
حالا حل نشده است؟ این پرسش شاید در ظاهر ساده و دم دستی به نظر برسد، اما بنیادهای اصیلی دارد. تمامی شعارهایی 
مانند این که به زودی گشایش اتفاق می افتد، به زودی همه چیز حل می شود، ما چرخ اقتصاد مملکت را راه انداختیم، به زودی 
قیمت دلار پایین می آید و بســیاری دیگر از این به زودی، همگی در ســمت کارکردی آن گیر می کنند، اینجا همان جایی 
اســت که می گویند امید دارد به ســوی ابتذال پیش می رود. امید خوب است اما وقتی در بستر زمان هیچ کارکردی ندارد 

رنگ و بوی تخریب یا فریب پیدا می کند.
چگونهمیشودنامچنینطرحهاییراگشایشاقتصادیگذاشت؟

در ادامه این مطلب آمده اســت: همین سرپرســت وزارت صمت که حالا وزیر پیشنهادی همین وزارتخانه شده است 
با کلی سروصدا صحبت از طرحی برای کاهش قیمت و مدیریت بازار خودرو کرد، همه ما هم شاهد بودیم که شاید برای 
اولین بار کسی با قید قرعه یک خودرویی به نامش درآمد که هنوز به دستش نرسیده به او گفتند حق فروش نداری و هزار 
بند و تبصره دیگر به این قرعه شانس اضافه کردند؛ اما هدف کارکردی این طرح چه بود؟ آیا چیزی غیر از کنترل قیمت 
خودرو و ارزان شدن ملموس باید باشد؟ یکی الآن بیاید بگوید با اجرای چنین طرحی اوضاع واحوال قیمت خودرو به نفع 
مصرف کننده تغییر کرد؟ یا این که این طرح فقط به دنبال این بود مبالغی به  حساب خودروسازها واریز شود؟ بنابراین وقتی 
گفته می شود چرخ اقتصاد راه می افتد، یا این که آینده خوبی پیش رو است، باید با نگاه کارکردی از طراحان بسته اقتصادی 
پرسید منظور شما از آینده خوب یا گشایش آیا تغییر شرایط اقتصادی به نفع مردم است؟ اگر با همین بسته پیشنهادی 
هزینه سبد مایحتاج ماهانه مردم همچنان بالا باشد و افسارگسیخته افزایش داشته باشد و همچنان دلار که تغییر قیمت 
آن مستقیم در سفره های مردم احساس می شود نوسان رو به افزایش داشته باشد واقعاً چگونه می شود نام چنین طرح هایی 

را گشایش اقتصادی گذاشت؟«
ایکاشوعدهدولتمانندخبرخوبوزیرارتباطاتنباشد!

روزنامه زنجیره ای شرق دیروز در گزارشی با این عنوان که »آیا تحریم ها بر داشته می شود؟« به وعده اخیر رئیس جمهور 
درباره گشایش اقتصادی پرداخته و در بخشی از آن آورده است: »محمدباقر قالیباف روز پنجشنبه در سازمان صداوسیما 
گفته بود خبرهای خوبی در زمینه سامان بخشی اقتصاد و بازارهای بورس، ارز و پولی در راه است و از هفته آینده پیش درآمد 
طرح های جدید اقتصادی به اطلاع مردم می رسد و تحولی در حوزه ثبات اقتصادی مشاهده خواهد شد. او البته گفته بود 
نباید توقع تحول هفتگی و ماهانه داشت؛ اما اثر آن را در فصل های پیش رو خواهیم دید و مردم روند تغییر را در زندگی 

خود احساس می کنند.«
سپس در این گزارش نوشته شده که برخی عنوان کرده اند که ممکن است این خبر خوب اقتصادی خارج شدن ایران از 
لیست سیاه FATF باشد و در ادامه گزارش شرق تصریح کرده است: »بااین حال به نظر می رسد »گشایش اقتصادی« ربطی 
به FATF نداشــته باشــد؛ چراکه معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری در توئیتی به آن اشاره کرد و نوشت: 
»گرچه خبر مهم اقتصادی که رئیس جمهوری از آن سخن می گوید، درباره لوایح مرتبط با FATF نیست؛ اما ای کاش آنها 
که برخلاف نظر دولت و مجلس وقت، راه را بر آن بستند، دریابند که در گمانه زنی فعالان اقتصادی و شهروندان، تصویب 

لوایح چهارگانه و جای نداشتن در لیست سیاه FATF، »گشایش اقتصادی« محسوب می شود.«
استدلال ضعیف و سطحی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور و روزنامه شرق در حقیقت این است که 
چون برخی در حدسیات خود از آن خبر خوب موضوع FATF را مطرح کرده اند پس این لوایح خوب بوده اند و این را قابل 
توجه منتقدان این لوایح دانسته است! درباره این لوایح مطلب و تحلیل زیاد منتشر شده اما به صورت خلاصه تنها به این 
موضوع اشاره باید کرد که کشورمان در شرایط تحریم های همه جانبه قرار دارد و در چنین شرایطی پیوستن به این لوایح 

عملًا به معنای این است که ما مسیر دور زدن تحریم ها را عملًا به دست خودمان ببندیم.
در ادامه گزارش شرق آمده: »اما کاش وعده دولت مانند خبر خوب وزیر ارتباطات نباشد که در آذرماه وعده داد مردم 
را سورپرایز می کند که درنهایت در توئیتی نوشت: »خانم ها و آقایان؛ به پست+ خوش آمدید. ما به جای صحبت چند کار 
انجام دادیم که از آلودگی شهرها جلوگیری کنیم. ارسال بسته با پهپاد ماشین و موتوربرقی و... همچنین به این مناسبت، 

ارسال نامه در پست در شنبه 23 آذر رایگان است.«
فراربانیانوضعموجودازپاسخگویی

روزنامه آرمان در مطلبی نوشت: »ما باید در انتخابات ریاست جمهوری مشخصاً گزینه های خاص خود را ارائه دهیم. اگر 
تأیید شدند اصلاح طلبان در انتخابات حاضرند و اگر نشدند، نیستند. البته این نبودن به معنای تحریم انتخابات نیست. اما اصلًا 
نباید سمت وسوی ائتلاف حرکت کنیم. با آقای روحانی ائتلاف کردیم اما منفعتش برای دیگران و ضررش به اصلاح طلبان 

رسید. من معتقدم ضربه ای که به اصلاح طلبان خورد هیچ اصولگرایی به اصلاح طلبان نزده است.«
از سال 92 تاکنون اکثریت مطلق دولت روحانی در اختیار مدعیان اصلاحات است. اما این طیف بجای پاسخگویی، به 

فرافکنی روی آورده و نقش خود در ایجاد وضع موجود را انکار می کند.
نکته قابل تأمل اینجاست که تقریباً اکثریت مطلق مدیران ارشد دولت روحانی، همان مدیران ستاد انتخاباتی دو نامزد 

شکست خورده منتسب به مدعیان اصلاحات در سال 88 هستند.
مدعیان اصلاحات در هفت ســال اخیر، قوه مجریه با امکانات و اختیارات گســترده را در دســت داشتند اما به دلیل 

بی مسئولیتی و بی اخلاقی، حاضر نیستند که صادقانه درباره کارنامه خود به افکار عمومی توضیح دهند.
بزکگرانFATFبایدپاسخگوباشند

روزنامه دنیای اقتصاد دیروز طی یادداشتی نوشت: »از یکسو تحریم ها و عدم تصویب لوایح FATF راه های ارتباطات مالی 
و بانکی بین المللی را بسته و از سوی دیگر فساد و رکود اقتصادی، وصول مالیات را کاهش داده است.«

عدم برقراری تبادلات بانکی به دلیل تحریم های ثانویه آمریکا است و ربطی به FATF ندارد. تصویب سی اف تی و پالرمو 
)لوایح مرتبط با FATF( نه تنها موجب تسهیل مبادلات بانکی نمی شود که راه های دور زدن تحریم ها را نیز می بندد. شاهد 
آن تصریح FATF است. FATF اسفند 97 با انتشار گزارشی صراحتاً اعلام کرد که اجرای مؤثر تحریم های مالی هدفمند و 
شناسایی مسیرهای ایران برای دور زدن تحریم را ذیل رسالت مقابله با اشاعه تسلیحات کشتارجمعی خود تعریف کرده و 

با جدیت تمام در پی اجرای آن است.
بزک گران FATF باید پاســخ دهند که اجرای یک طرفه توصیه های FATF چه دســتاوردی برای کشور جز خسارت، 

خودتحریمی و عدم همکاری با برخی نهادهای داخلی در راستای قوانین FATF داشته است؟
افشای اطلاعات 400 صرافی که به دور زدن تحریم ها و کاهش فشار اقتصادی کمک می کردند، کمک به معیشت مردم 

بود یا گرای به دشمن برای نقطه زنی در جنگ اقتصادی؟
در بخش دیگری از این مطلب آمده اســت: »وجود دولت پنهان و تصمیم گیری های آشــکار و بدون مســئولیت آن، 
غیرقابل انکار است. این دولت دارای اختیار و توان لازم برای چنین تصمیم گیری بزرگی نیست و این موضوع باید در سطح 

حاکمیت حل شود. به علاوه این دولت مشتاق و منتظر پایان دوره است و از آن نمی توان انتظار زیادی داشت.«
دولت قبل، دولت پنهان، بدشانسی دولت و... بهانه های مدعیان اصلاحات برای فرار از مسئولیت پذیری و پاسخگویی 
در قبال سوء مدیریت دولت و فجایع تحمیل شده به اقتصاد کشور و معیشت مردم است. این طیف دولت را رحم اجاره ای، 
روحانی را نامزد اجاره ای و خود را تضمین دولت اعلام کرد و با این ترفندها نمی تواند از پاسخگویی در پیشگاه عدالت فرار کند.

آیت الله موحدی کرمانی:

جریان تحریف 
برخی مسئولین را ترسانده است

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه نگرش های غرب گرایانه  
برای کشور فاجعه می آفریند، گفت: این نگرش ها هر اندازه در مسئولین درجه 

بالاتر وجود داشته باشد، این خطر بیشتر خواهد شد.
آیــت الله موحــدی کرمانی، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
گفت وگو با مهر با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب درخصوص جریان 
تحریف و تحریم، با بیان اینکه طاغوت امروز ما آمریکا است، افزود: دستورات 
دینــی و قرآنی مــا تاکید فراوان دارند که اگر در مقابل طاغوتی که در هر 
زمان به یک شــکل درمی آید، ایستادید و حرف او را باور نکردید و تسلیم 

اراده او نشدید، پیروزی نصیب شما خواهد شد.
کسانی که می گویند با آمریکا کنار بیاییم

 برای کشور خطرناک هستند
وی اظهار داشــت: افرادی در داخل کشــور هم هستند که می گویند 
ما باید با آمریکا کنار بیاییم و دســت از مخالفت جدی با او برداریم و به 
خواســته هایش توجه کنیم. اینگونه افراد برای جامعه و کشــور خطرناک 
هستند چراکه می توانند با این نوع نگرش ها، افکار عمومی را مسموم کنند.

عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام تصریح کرد: اگــر این افراد 
مســئولیتی، ولو جزئی پیدا کنند و در مسئولیت قرار بگیرند، خطر بسیار 
بزرگی متوجه کشور خواهد شد، بر همین اساس همواره به مسئولین رده 
بالا تاکید شده که در گزینش و انتخاب افراد زیر مجموعه خود، دقت لازم 

را به خرج دهند.
آیت الله موحدی کرمانی با بیان اینکه افرادی باید مسئولیت را در جامعه به 
دست بگیرند که واقعاً دین، قرآن و سخنان رهبر انقلاب را باور داشته باشند، 
 بیان داشت: اگر این گزینش و دقت ضعیف انجام شود، برای کشور فاجعه 
به بار می آورد. در این شرایط است که قوه قضائیه مجبور می شود با آنهایی 
که مسئولیتی داشتند و خطایی مرتکب شدند و خطایشان تبعات سنگینی 

برای کشور و مردم به بار آورده است، برخورد کند.
رئیس شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز در پاسخ به این سؤال که 
جریــان تحریف چه اندازه توانســته در بزرگنمایی و ترس از تحریم ها در 
برخی مسئولین کشور تأثیرگذار باشد؟ گفت: محاسبه دقیقی در این زمینه 
ندارم که چقدر این جریان توانسته مؤثر باشد و چه افرادی را تحت تأثیر 
خود قرار داده اســت، اما می توانم بگویم که بالاخره این جریان تأثیر خود 

را بر برخی افراد و مسئولین گذاشته است.
وی خاطرنشان کرد: جریان تحریف در کنار تحریم ها موجب شده عده ای 
از افراد واقعاً بترســند و روی آمریکا حساب باز کنند و بگویند باید کاری 
کنیم تا دشمنی های ما با آمریکا کم شود و آمریکا را در کنار خود داشته 
باشیم. متأسفانه این نوع افکار کم و بیش در مسئولین کشور وجود دارد.

غرب گرایی برای کشور فاجعه می آفریند
عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با تاکید بــر اینکه نگرش های 
غرب گرایانه برای کشــور فاجعه می آفریند، بیان داشت: این نگرش ها هر 
اندازه در مســئولین، در درجه بالاتر وجود داشــته باشد، این خطر بیشتر 
خواهد شد و باید این توصیف را پیش بینی کرد که اگر خدای نکرده چنین 
نگرشی به وجود آمد، مسئولین برای آن فکر کنند و به دنبال علاج آن باشند.

آیت الله موحدی کرمانی تاکید کرد: عنصری که چنین نگرش و تفکری 
داشته باشــد می تواند به انقلاب، نظام، ولایت و مردم آسیب برساند. باید 
سعی کنند تا مسئولی با چنین بینشی در جامعه وجود نداشته باشد و اگر 

پیدا شد باید با آن جدی برخورد کرد.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشــت: دلسوزانه عرض می کنم آنهایی 
که مسئولیت گزینش دارند باید دقت کنند که خدای ناکرده فردی در یک 
مســئولیتی قرار نگیرد که گرایش و نگرشش غرب گرایانه و دور از مکتب 
اســلام و قرآن باشد. ان شــاءالله خداوند به همه توفیق دهد که به وظیفه 
خود عمل کنند مخصوصاً مسئولین و به نصایح مقام معظم رهبری گوش 

کنند و خواسته های ایشان را اجرا و پیاده کنند.
رئیس شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز گفت: ما باید باورمان باشد 
که عامل سعادت ما قرآن است. آن چیزی که ملت را عزیز می کند و آنها را 
از ذلت نجات می دهد قرآن است . ما بزرگان و پیشوایانی مانند امام حسین 
علیه السلام را داریم که برای نجات بشریت مقابل جنایتکارانی مانند یزید 
ایستادند و همه دشواری ها را تحمل کردند تا اسلام عزیز شود و از دست 
این عنصر کثیف نجات پیدا کند. این عنصر باید ساقط شود و امام حسین 
علیه السلام با صبر و مقاومت این کار را کردند و دشمن و یزید را رسوا کردند.

آیــت الله موحــدی کرمانــی تاکید کرد: یزیــد با اســارت اهل بیت 
علیهم السلام، خوار، رسوا و مفتضح شد و اینها دستوراتی است برای ما الی 

یوم القیامه تا ما در مقابل غارتگران جهانی و استکبار بایستیم.
مصباحی مقدم:

FATF  به كلی منتفی است
FATF  تصویب شود، امکان ورود یا خروج

 یک دلار جنس از كشور وجود ندارد
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه صحبت از پذیرش 
FATF نوعی تحریف است، گفت: اگر پذیرش FATF را به مصلحت کشور 
می دیدیم، آن را تصویب می کردیم؛ اما معتقدیم FATF چیزی جز خسارت 

برای ملت ایران به دنبال ندارد.
حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در گفت وگو با تســنیم با اشــاره به برخی گمانه زنی ها درباره 
اینکه گشایش اقتصادی موردنظر رئیس جمهور پذیرش FATF خواهد بود، 
اظهار داشت: گشــایش اقتصادی با پذیرشFATF، نمونه تحریف و آدرس 

غلط دادن به مردم است.
وی افــزود: موضوع پذیرش لوایح چهارگانــه مرتبط با FATF به کلی 
 منتفی اســت و به وعده رؤســای جمهور و مجلس برای گشــایش اقتصادی

ربطی ندارد.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام تأکید کرد: اگر پذیرش FATF را 
 FATF به مصلحت کشــور می دیدیم، آن را تصویب می کردیم؛ اما معتقدیم

چیزی جز خسارت برای ملت ایران به دنبال ندارد.
حجت الاسلام و المسلمین مصباحی مقدم با اشاره به اینکه اکنون جمهوری 
اســلامی ایران فعالیت هــای اقتصادی خود را به گونــه ای انجام می دهد که 
تحریم ها مانع آن نیستند و آمریکا هم نمی تواند جلوی این فعالیت ها را بگیرد، 
خاطرنشان کرد: سال گذشته 42 میلیارد دلار صادرات محصولات غیرنفتی 

داشتیم و بیش از 41 میلیارد دلار کالاهای مورد نیازمان را وارد کردیم.
وی گفــت: همه این کارها به صورت دور زدن تحریم بوده اســت و اگر 
FATF تصویب شــود، امکان این که یک دلار جنس از کشور خارج یا وارد 

کشور شود، وجود ندارد.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام بیان داشــت: آنهایی که دلبسته 
FATF هســتند، بدانند که این یک دام اســت و صحبت از پذیرش آن جز 
تحریف قدرت جمهوری اسلامی ایران در غلبه بر تحریم های ظالمانه آمریکا 

چیز دیگری نخواهد بود.

درمکتب امام

حفظ حیثیت جمهوری اسلامی یک فریضه است
اگر یک مطلب اشتباهی از یک استاندار واقع شد یا از یک فرماندار، 
در منابر نبرید این را و آبروی او را بریزید. این امری است که خدا راضی 
نیست. به او بگویید در خلوت و با او تفاهم کنید و از او بخواهید که رویه 
را تغییر بدهد. اگر نداد، به مصادر امر مراجعه کنید. مستقیماً بخواهید 
این کار را بکنید، حیثیت جمهوری اســلامی و حیثیت اسلام در دنیا 
لکه دار می شود. و شما حافظ این حیثیت هستید و فریضه است برای 
همه ما حفظ حیثیت این جمهوری اســلامی. شما می بینید که امروز 
همه قلم ها و همه زبان ها از ابرقدرت ها یا دولت های مرتبط به آنها، بر 
ضد این جمهوری اســلامی تجهیز شده اند، و همه با یک رویه خاصی 

عمل دارند می کنند؛ ما دیگر بهانه دست آنها ندهیم .
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نماینده ولی فقیه در استان خوزستان 
با اشاره به مشــکلات کارگران هفت تپه و 
پرداخت نشدن حقوق آنها گفت: اسد بیگی 

مالک این شرکت باید خلع ید شود.
 ، مهــر ر  نــگا خبر ش  ر ا گــز بــه 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد نبی موسوی 
فرد در جمع کارگران نیشکر هفت تپه، اظهار کرد: 
اگر کسی بنا باشد در نظام مقدس جمهوری اسلامی 
مسئولیت بگیرد باید دستمزد خود را به طور عادی 
تنظیم و دستمزدهای بالای فعلی را کاهش دهد 
تا مردم به ســلامت چنین مســئولانی اطمینان 
پیدا کنند؛ این کاهش حقوق باید از نمایندگان و 

مجلس آغاز شود.
وی با بیان اینکه مردم ســختی می بینند و 
شرکت نیشــکر هفت تپه سه ماه است که حقوق 
کارگران خود را پرداخت نکرده است، افزود: اصلًا 
سزاوار نیست که مسئولان حقوق آن چنانی بگیرند 
و این کارگران توانایی تأمین نان شــب زن و بچه 

خود را نداشته باشند.
نماینده ولی فقیه در اســتان خوزســتان در 
ادامــه عنوان کــرد: در نظام مقــدس جمهوری 
اســلامی سزاوار نیســت که وضعیت کارگران به 

شکل فعلی باشد.
وی با بیان این ســؤال »آیا ما انقلاب کردیم 
که کارگران زحمتکش سه ماه در آفتاب به دنبال 
دریافت حقوق خود باشند؟« اضافه کرد: مجلس 
و دولت باید بیش از این به فکر خوزســتان باشند 
چون در این استان ماه هاست که مردم با مشکلات 

آب و فاضلاب دست وپنجه نرم می کنند و همچنین 
کارخانه های مختلف نیز یکی پس از دیگری رو به 
تعطیلی می روند آن هم به خاطر مدیرانی ناتوانی 

که در رأس امور قرار گرفته اند.
وی اظهار کرد: گفتند خصوصی سازی نگفتند 
که اختصاصی ســازی؛ خصوصی سازی به معنای 
رها شدن نظارت بر فعالیت نیست که مردم برای 
یک لقمه نان خانواده خود دو ماه در آفتاب داغ و 

تابستان خوزستان تجمع کنند.
موسوی فرد تأکید کرد: این صحیح نیست که 
کارگران در خوزســتان فقط برای اینکه بخواهند 

صدای آنها شنیده شود، اعتراض کنند.
نماینده ولی فقیه در استان خوزستان افزود: 

اسد بیگی و خانواده آن نه تنها باید خلع ید بلکه 
باید محاکمه نیز شــوند چون کارخانه پر رونقی 
کــه ســالیان دراز اقتصاد خوزســتان را با قطب 
نیشکر شدن افتخارآفرین کرده بود به هر دلیل با 

ورشکستگی روبه رو کرد.
حجت الاسلام والمسلمین موسوی فرد گفت: 
اینکــه با رانت یا هر دلیــل دیگری کارخانه را به 
خانواده ای واگذار می کنند که عقبه آنها مشخص 
است و بعد هم به بهانه ارزآوری ولی برای خود منبع 
درآمد تعریف می کنند، اصلًا برای مردم خوزستان 

قابل تحمل نیست. 
نماینده ولی فقیه در استان خوزستان با بیان 
اینکه در شــأن جوانان و کارگران خوزستان این 

نیســت که با سروصدا حقوق خودشان را مطالبه 
کنند، افزود: خوزستان یک استان زرخیز با منابع 
زیرزمینــی، منابع غنی و کشــاورزی و بخش و 

تأمین کننده بخش عظیمی از انرژی کشور است.
وی با تأکید بر اینکه ســزاوار نیست در کنار 
چاه های نفتی کارگران بومی بیکار باشند، گفت: 
خواست مردم خوزستان این است که مدیر لایقی 
روی کار بیاید و قرار نیســت که اسد بیگی برود و 

یک اسد بیگی دیگر جایگزین او شود.
حجت الاسلام والمسلمین موسوی فرد عنوان 
کرد: کارخانه هفت تپه یا باید به شکل قبل و دولتی 
برگردد و یا اینکه نهادهای توانمندی مانند سپاه، 
بنیاد مستضعفان و ستاد اجرایی فرمان امام مدیریت 

این کارخانه را بر عهده بگیرند.
نماینده ولی فقیه در استان خوزستان تصریح 
کرد: کارخانه های بسیاری در خوزستان وجود دارد 
که باید مدیران لایق مدیریت آن را بر عهده بگیرند.

وی افزود: به مسئولان غیر بومی ساکن خارج 
از استان هیچ نیازی نداریم و باید جلوی مدیران 
پروازی را گرفــت؛ از نیروهای توانمند بومی باید 
برای مدیریت در استان استفاده شود و اصلاً صحیح 
نیست که جوانان لایق خوزستانی بیکار باشند و 

مدیران پروازی بیایند.
حجت الاسلام والمسلمین موسوی فرد در پایان 
گفت: با برخی دستگیری ها مخالفم و اصلًا موافق 
نبودم که بعد از رفتن من چند نفر را دستگیر کنند، 
باید حرمت نماینده ولی فقیه را حفظ می کردند که 

سوء ظن برای مردم ایجاد نشود.

نماینده ولی فقیه در استان خوزستان:

اسد بیگی باید از شركت نیشکر هفت تپه خلع ید شود

محمدابراهیم رضایی  گفت: معتقدیم 
مدیریت زنگنه خســارت های زیادی را بر 
صنعت نفت تحمیل کرده و ادامه حضورش 

منافع ملی را تامین نمی کند.
محمدابراهیم رضایی عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگویی با  اشــاره به پیگیری نمایندگان 
برای استیضاح بیژن زنگنه وزیر نفت گفت: دیروز 
یکشــنبه به همراه تعدادی از نمایندگان طرح 
اســتیضاح وزیر نفت را کلید زدیم. ما معتقدیم 
مدیریت آقای زنگنه در سال های گذشته باعث 
بروز مشکلات و خسارت های زیادی بر صنعت 

نفت کشور شده است.
وی اظهار داشت: نماینده های پیگیر طرح 
استیضاح معتقدند که خام فروشی نفت بدترین 
استفاده از منبع باارزش نفت بود و باید ساخت 
پالایشگاه و تبدیل نفت به فرآورده نفتی و ایجاد 
ارزش افزوده و  اشتغال در دستور کار وزارت نفت 
قرار می گرفت که این طور نشد و عملکرد آقای 

زنگنه در این حوزه قابل قبول نیست.
رضایی افزود: در سال های گذشته ما شاهد 
بودیم که اسناد و برنامه های جامع انرژی کشور 
توسط وزارت نفت تدوین نشده است و این کار 
بسیار مهم در دوره ایشان روی زمین مانده است. 

وقتی این سند به طور دقیق و جزئی تدوین نشده 
باشــد در نتیجه ایشــان هم نمی تواند از منابع 
فسیلی کشور به صورت برنامه ریزی شده بهترین 

استفاده را کند.
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان 
اینکه حذف از بازار نفت و گاز و محکومیت های 
مالــی ایران، نتیجه دیپلماســی ضعیف وزارت 
نفت اســت، اظهار داشــت: وزارت نفت نه تنها 
اقدام به احداث پالایشگاه نکرده بلکه در همان 
حوزه خام فروشی نیز اقدامی برای ارتقای جایگاه 
ایران در اوپک نداشته است و ما شاهد بودیم که 

چگونه رقبا در بازار نفت جایگزین ایران شدند.

وی اظهار داشــت: به طور کلی هم در بازار 
نفت و هم در بازار گاز ایران در حال حذف شدن 
از بازار اســت که این موضــوع حاکی از ضعف 
عملکرد وزارت نفت در حوزه دیپلماسی انرژی 
اســت. همچنین این ضعف دیپلماســی باعث 
شده است که متأســفانه در سال های گذشته 
محکومیت هایی در مجامع بین المللی داشــته 

باشیم.
به گزارش فــارس، وی با بیان اینکه زنگنه 
توســعه میادین نفــت و گاز به امیــد غربی ها 
معطل نگه  داشت، گفت: اشتباه زنگنه در حذف 

سهمیه بندی بنزین باعث مصرف بی رویه شد.

عضو كمیسیون امنیت ملی مجلس: طرح استیضاح وزیر نفت را كلید زدیم

بقیه از صفحه ۲
روایتی که این عضو هیئت رئیسه مجلس 
داشــت مربوط به نمایندگانی بود که تلاش 
کردنــد تا بعد از دوره نمایندگی وزارت نفت 
بروند و در این مورد به مجری برنامه پاســخ 
داد: در بیاوریــد و ببینیــد چند نفر این طور 
هستند. یا خودشان یا بستگان را تحت فشار 
بردند. در خلوتی این بچه های پارلمانی وزارت 
نفت که در پنهانشان یک حرفی می زنند و در 
آشکارشــان یک حرف دیگری می زنند، صدا 

کنید و بگویید چقدر تحت فشار هستید.
چرا به رد صلاحیت شده ها 

پست دولتی می دهید؟!
همچنین گرچه با پایان انتخابات انتظار 
می رفــت وضعیــت 7۵ نماینــده ای که رد 
صلاحیت شــده اند به شــکل دیگری روشن 
شود و آنها پاسخی برای ابهامات افکار عمومی 
داشته باشند اما حالا در منصبی دیگر باز هم 
وارد گود می شوند. آنچنان که شورای نگهبان 
اعلام کرده بود درباره این نمایندگان ســابق 

رد صلاحیت شــده در واقع یکی از موارد رد 
صلاحیت درباره آنها مصداق پیدا کرده است؛ 
یعنی سوءاســتفاده مالــی، مباحث اخلاقی 
و روابــط نامتعارف یا اقدام نســبت به نظام 

جمهوری اسلامی.
ســؤالی که مطرح می شود این است که 
چرا دولتی ها باید بــه اخراجی های مجلس 

دهم، پسُت بدهند؟
بــا این اوصاف، همان طور که پیش بینی 
می شــد برخی نماینــدگان حامــی  دولت 
پــس از ناکامی  در انتخابــات مجلس اعم از 
ردصلاحیت و یا ناکام در جلب نظر مردم، در 
حال مسئولیت گرفتن در دولت هستند. البته 
کــه برخی عناصر نظیر کاظم جلالی، قبل از 
انتخابات مجلس یازدهم آینده را پیش بینی 
کرده بودند و زودتر حکم ســفیر ایران را در 

مسکو دریافت کردند.
جذب نمایندگان سابق

 و صدای اعتراض نزدیکان دولت!
از سوی دیگر برخلاف ادعای سخنگوی 

دولــت، جذب نماینــدگان مجلس دهم در 
دولــت و حواشــی آن موجب شــد تا حتی 
نزدیــکان دولت هم لب به اعتراض باز کنند 
از جمله اینکه اکبر  ترکان، مشــاور پیشــین 
رئیس جمهور در یادداشتی برای روزنامه شرق 
نوشــت: چطور ممکن است یک وزارتخانه یا 
ارگان دولتــی نماینده ای را که به هر دلیلی 
صلاحیتش رد شــده، تایید و به پســت های 
مهم منصوب کند. البته دستگاه های اجرائی 
و عمدتــاً اقتصادی هم بایــد این موضوع را 
 جــدی بگیرند و نماینده هــای ادوار قبل را

جذب نکنند.
وی پیشنهاد کرده بود دستگاه ها این رویه 
و رفتار غیرحرفه ای در جذب این نمایندگان 
را پایان دهند؛ به طور خلاصه اگر نماینده ای 
به فرض چهار سال رئیس کمیسیون پزشکی 
بوده، آیا ایشــان بعد از رد صلاحیت یا اتمام 
دوره نمایندگــی اش می توانــد جراحی قلب 
انجام دهد و ادعا کند من در چهار سالی که 
در کمیسیون پزشکی بوده ام اکنون در امور 

پزشکی تخصص دارم؟! این طور نیست.
آیا دولت به شعار شفافیت
 جامه عمل می پوشاند؟!

بر همین اســاس و با توجــه به اهمیت 
و حساســیت موضوع لازم اســت که دولت 
محترم که همواره شفافیت یکی از شعارهای 
مهــم آن بوده، در این زمینه به شــعار خود 
جامه عمل پوشــانده و ضمن انتشار فهرست 
نمایندگان به کارگرفته شده در دولت، ملاک 
و معیار اعطای پست های دولتی به آنها را نیز 

شفاف سازی نماید. 
این سیکل معیوب در ادوار گذشته وجود 
داشــته و نماینده ها حتــی بعد از آنکه یا رد 
صلاحیت شده یا رای نمی آورند به جای آنکه 
پاسخگوی عملکرد خود حداقل به موکلانش 
در یک حوزه انتخابیه باشد، به جایگاه بالاتری 
ارتقا می یابند که قابل قبول نیســت و شاید 
لازم باشد مجلس یازدهم در این مورد قاعده 
و قانونی به تصویب برســاند تا پایانی بر این 

چرخه معیوب باشد.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

كدامیک از نمایندگان سابق پست گرفتند
دولت شفاف سازی كند

زهره الهیان می گوید نمایندگان مجلس 
در نامه ای به آیت الله رئیسی از وی درخواست 
برای سوداگران و  تا شعبه  ویژه ای  کرده اند 

متخلفان بخش مسکن در نظر گرفته شود.
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی دیروز در 
حالی آغاز شــد که طرح تخصیص قیر رایگان به 

شهرها و روستاها در دستور کار قرار داشت.
محمدباقــر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی دیروز در صحن علنــی مجلس، با بیان 
اینکه ابتدا عید سعید غدیرخم را به همه مسلمانان، 
حق جویــان و عدالت خواهان جهان تبریک عرض 
می کنم، گفت: ما تحقق آینده خوب را از مســیر 
سخت ممکن می دانیم اما نباید توقع حل مشکلات 
را در هفتــه و ماه داشــت بلکه اثــر اقدامات در 
فصل های پیش رو دیده خواهد شد. طرح مهمی  در 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا در حال 
بررسی است که می تواند بر اقتصاد تأثیر ملموسی 
بگــذارد اما باید تصریح کرد که این طرح فقط در 
صورتی که در جزئیات آن نظرات کارشناسی برای 
حفظ منافع ملی مدنظر قــرار گیرد، می تواند به 

اهداف خود برسد.
وی ادامه داد: در این زمینه اختلاف نظرهای 
کارشناسی وجود دارد و هنوز هیچ طرحی قطعی 
نشده بنابراین باید صبر کرد و اجازه داد این بذرها 
در فضای کارشناســی بررسی شــده و به نتیجه 
نهایی برسد. مردم عزیز اطمینان داشته باشند که 
مجلس با  ترکیبی از نمایندگان توانمند در عرصه 
اقتصاد و کارشناسان مرکز پژوهش ها، منافع مردم 
را تأمین خواهد کرد همان طور که در بسته اقتصاد 

مردمی توضیح داده شد، مجلس مبنای عمل خود 
را مردمی کردن اقتصاد به نفع طبقه متوســط و 
محروم قرار داده و معتقد اســت بدون قوی شدن 
تک تک مردم، نه ایران و نه دولت قوی خواهد شد.

مخالفت مجلس با سلب فوریت
در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررســی طرح دو فوریتی الحاق یک 
تبصره به تبصره یک قانون بودجه ســال 1399، 
درخواســت ســلب فوریت از این طرح در دستور 
کار قرار گرفت. مالک شــریعتی به عنوان نماینده 
متقاضیان سلب فوریت این طرح، گفت: اصل این 
طرح مبنی بر پیگیری طرح های عمرانی و راه های 
روستایی مورد حمایت همه است اما هدف ما این 
است که در نحوه اجرا دقت کامل صورت گیرد تا 

زمینه ساز فساد نباشد.
وی با  اشــاره به اینکه گزارشی که کمیسیون 
در این باره ارائه داده برای تنظیم راه های روستایی 
و تامین اعتبار طرح ها است، تصریح کرد: این در 
حالی اســت که طبق قانون پیشنهاداتی که منبع 
درآمد مشخصی ندارد، قابل طرح نیست و زمانی 
قابل طرح است که ردیف مشخص جایگزین داشته 
باشد و باید مطمئن باشیم که شورای نگهبان آن 
را رد نمی کند. اخیراً ســازمان بازرســی گزارشی 
خطاب به رئیس مجلس ارائه داد که بر اساس آن 
1/8 میلیون تن در تامین قیر در سال 9۶ انحراف 

صورت گرفته است.
در ادامه، محمدحسین فرهنگی در مخالفت 
با تقاضای ســلب فوریت این طرح، گفت: مجلس 
دو فوریــت طرح الحاق یک تبصره به تبصره یک 

قانون بودجه سال 1399 را تصویب کرده است و 
ســلب فوریت آن، به معنای حذف موضوع است. 
البتــه در گزارش کمیســیون ضعف هایی وجود 
دارد که می توان در جریان بررسی جزئیات طرح 
پیشــنهاداتی برای رفع آنهــا داد، اما با توجه به 
این که فصل کاری در برخی از اســتان ها محدود 
اســت، هرگونه تاخیر در تصویب این طرح منجر 

به ضرر است.
در ادامه، نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با تقاضای ســلب یک فوریت از طرح دو فوریتی 
قیر رایگان مخالفت کردند. همچنین نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی صبح دیروز 
و در جریان بررســی جزئیات طرح الحاق یک بند 
به تبصره 1 قانون بودجه سال 1399 کل کشور، 
شــرکت ملی نفت را مکلف به تامین یک میلیون 
تن قیر برای آسفالت راه های روستایی و عشایری 

و شهرهای با جمعیت زیر ۵0 هزار نفر کردند.
تشکیل شعبه  ویژه دادگاه
 برای سوداگران مسکن

زهره الهیان از ارسال نامه کمیته حقوق بشر 
مجلس به رئیس قوه قضائیه در مورد محتکران و 
اخلالگران بازار مسکن و ضرورت تشکیل دادسرای 
رسیدگی ویژه به جرائم اقتصادی در حوزه مسکن 

و املاک خبر داد.
در متن این نامه آمده اســت: ضمن تشکر از 
توجه ویژه حضرتعالی و مجموع همکاران در قوه 
قضائیه به حقوق عامه ملت شــریف ایران و تلاش 
وافر آن قوه درخصوص رسیدگی به تضییع حقوق 
انسانی هموطنان بزرگوارمان و استیفای حقوق شان 

همان گونه که مســتحضر هستید، بهبود وضعیت 
معیشــت مردم از دغدغه های اصلی مقام معظم 
رهبری اســت. معظم له ضمن  اشاره به مشکلات 
اقتصادی و معیشتی کشــور و گرانی های فراوان 
اخیر که به بخش هایی از مردم به شدت فشار وارد 
کرده است، فرموده اند: »اکثر کارشناسان اقتصادی 
و بسیاری از مسئولان متفق القول هستند که عامل 
همه این مشــکلات تحریم ها نیست بلکه ناشی از 
مســائل درونی و نحوه مدیریت و سیاست گذاری 

اجرایی است.«
در ادامه نامه آمده است: »متأسفانه سودجویی 
عــده ای موجــب اخلال در نظــم عمومی حاکم 
بر بازار مســکن و موجب خدشــه به بهره مندی 
از این حق مهم ملت شــریف ایران شــده است. 
ســوداگران، اخلالگران و گرانفروشان بازار مسکن 
نظیر برخی از صاحبان سرمایه و بنگاه های مسکن 
که با معاملات صوری و ســفته بازی، قیمت های 
مســکن را به صورت غیرواقعی افزایش داده اند و 
همچنین تمام افراد سودجویی که خانه های خالی 
را خــلاف قانون احتکار کرده و بــه بازار مصرف 
عرضــه نمی کنند موجب تضییــع این حق مهم 
شــده اند. در خاتمه پیشــنهاد می شود با تشکیل 
»دادســرای رســیدگی ویژه به جرائم اقتصادی 
در حوزه مســکن و املاک« موجبات تســریع در 
 تحقق عدالت قضایی فراهم شود و افراد سودجو و 
برهم زنندگان نظم عمومی بازار مســکن و تمامی 
عواملی که موجبات فســاد در این حوزه را فراهم 
آورده انــد، در دادگاه ویــژه جرائم اقتصادی مورد 

محاکمه قرار گیرند.«

زهره الهیان خبر داد

درخواست مجلس از رئیسی
برای تشکیل شعبه  ویژه  ای برای سوداگران مسکن

ادامه تلاش  در  آمریکا  وزیر خارجه 
برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران، بار 
با اتهام زنی، در خصوص همکاری  دیگر 
طولانی مدت پکن و تهران ابراز نگرانی 
کرد و مدعی شد این همکاری به بی ثباتی 

منطقه غرب آسیا منجر خواهد شد. 
مایک پمپئو، وزیر خارجه آمریکا بار دیگر 
با اتهام زنی علیه ایران و چین، مدعی خطرناک 
بودن همکاری های این دو کشور برای منطقه 

غرب آسیا شد.
توییتر وزارت خارجه آمریکا به نقل از وزیر 
خارجه این کشور نوشت: ورود چین به ایران 
باعث بی ثباتی خاورمیانه می شود. پمپئو در 
ادامه با مطرح کردن ادعای همیشگی حمایت 
ایران از تروریسم، ادعا کرد دسترسی تهران به 
سیستم های تسلیحاتی، تجارت و پول که از 
سوی حزب کمونیست چین در اختیار ایران 
قرار خواهد گرفت، این خطر را برای منطقه 

تشدید می کند.
توییتر وزارت خارجــه آمریکا همچنین 
در توییتــی دیگر به اتهام زنــی علیه حزب 
کمونیســت چین پرداخت و مدعی شــد در 
همه جای دنیا تهدید حزب کمونیست چین 
در حال آشــکار شدن است و کشورهایی که 
در این خصــوص هم فکر هســتند در حال 
کنار هم قرار گرفتــن برای عقب راندن این 

تهدید هستند.

بــه گزارش فــارس، وزیر امــور خارجه 
آمریــکا در مصاحبــه جدید خود با شــبکه 
»فاکس نیوز« نیز ادعاهای مشابهی را مطرح 

کرده بود.
این ادعاهــای پمپئو در ادامه تلاش وی 
برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران بیان شده 
که به نظر می رســد تاکنون آمریکا نتوانسته 
کشورهای غربی عضو شورای امنیت را در این 

خصوص با خود همراه کند.

در اظهارات گستاخانه پمپئو تاکید شد

ابراز نگرانی دوباره آمریکا درباره برنامه راهبردی ایران و چین


